

■ **Leitthema** main topic · Review articles

Thromboembolieprophylaxe

Thromboembolism

Redaktion: S. Haas

884 Einführung zum Thema:

Was gibt es Neues zur Thromboembolieprophylaxe in der Unfallchirurgie?

Introduction to the topic: What's new for prevention of thromboembolism in trauma surgery?
S. Haas

886 Neue orale Antikoagulantien aus unfallchirurgischer Sicht

New oral anticoagulants from the perspective of trauma surgery
S. Siebenlist · S. Haas · F. Elser · U. Stöckle

893 Thromboembolieprophylaxe in der Unfallchirurgie. S3-Leitlinie und Bedeutung des Amendments für den Unfallchirurgen

Thromboembolism prophylaxis in trauma surgery. S3 guidelines and significance of the amendment for trauma surgeons
S. Haas · S. Siebenlist · C. Waydhas · R. Krauspe · U. Stöckle

901 Überbrückung, Pausieren und Wechsel von Antikoagulantien in der Unfallchirurgie

Bridging, interruption and switching of anticoagulants in trauma surgery
S. M. Schellong · S. Haas · S. Siebenlist

908 Empfehlungen für die Anwendung konventioneller und neuer Antithrombotika aus anästhesiologischer Sicht

Recommendations for the administration of conventional and new antithrombotic agents from the perspective of anesthesiology
W. Gogarten · K. Hoffmann · H. Van Aken

■ **Originalien** Originals

915 Psychische Folgen schwerer Brandverletzungen. Belastungen und Ressourcen berufsgenossenschaftlich vs. nicht berufsgenossenschaftlich Versicherter ein Jahr nach der Brandverletzung

Psychiatric sequelae of severe burn injuries. Emotional distress and resources of occupationally versus non occupationally insured patients 1 year after burn injury
S. Ripper · A. Stolle · A. Seehausen · M. Klinkenberg · G. Germann · B. Hartmann · B. Renneberg

923 Early Total Care (ETC) im Vergleich zu Damage Control Orthopedics (DCO) bei der Behandlung polytraumatisierter Patienten mit Femurschaftfrakturen. Nutzen und Kosten

Comparison of early total care (ETC) and damage control orthopedics (DCO) in the treatment of multiple trauma with femoral shaft fractures. Benefit and costs
T. Stübig · P. Mommsen · C. Krettek · C. Probst · M. Frink · C. Zeckey · H. Andruszkow · F. Hildebrand

■ **Kasuistiken** Case reports

944 Periprothetische intertrochantäre Femurfraktur nach Oberflächenersatz des Hüftgelenks. Versorgung mit Zugschraubenosteosynthese

Periprosthetic intertrochanteric fracture of the femur following articular resurfacing of the hip joint. Treatment with lag screw osteosynthesis
T. Lein · J. Schlee · M. Kothe · F. Moritz · D.T. Wubtaye

951 Pleurospinale Fistel und konsekutiver Pneumatozephalus als Komplikation eines Wirbelkörperersatzes an der Brustwirbelsäule

Subarachnoid pleural fistula and subsequent pneumocephalus as complication of vertebral body replacement of the thoracic spine
N. Schulz · H. Kolenda · A. Thiel · T. Vestring · M. Schulte

■ CME Weiterbildung · Zertifizierte Fortbildung Continuing education



- 931 Verletzungen der oberen Halswirbelsäule.**
Teil 1: Ligamentäre Verletzungen
Injuries to the upper cervical spine. Part 1: Ligamentous injuries
F. Kandziora · K. Schnake · R. Hoffmann

- 942 CME-Fragebogen**
Questionnaire

■ Berufspolitisches Forum Professional political forum

- 957 Konvent der unfallchirurgischen Lehrstuhlinhaber. Eckpunkte zur unfallchirurgischen Aufgabenstellung an den Universitäten – Strukturüberlegungen zu Krankenversorgung, Forschung und Lehre**

Convention of holders of university-chairs in trauma surgery. Key points on terms of reference for trauma surgery in universities – Structural considerations on healthcare, research and teaching
K. M. Stürmer · M. J. Raschke · C. Burger · C. Josten · C. Jürgens · C. Krettek · R. Meffert · T. Mittlmeier · H.-C. Pape · I. Marzi

- 960 Empfehlungen der AGA (Sektion der DGOU) zur Ausstattung der Einrichtung, Prozessqualität und Qualifikation des Operateurs bei arthroskopischen Eingriffen**

Recommendations of the AGA (German-speaking Arthroscopy Association) on equipment of facilities, process quality and qualification of surgeons for arthroscopic interventions
H. Mayr

■ Kommentare Comments

- 964 Empfehlungen der AGA (Sektion der DGOU) zur Ausstattung der Einrichtung, Prozessqualität und Qualifikation des Operateurs bei arthroskopischen Eingriffen. Besonderheiten aus unfallchirurgischer Sicht**

Recommendations of the German Working Party for Arthroscopy (section of the German Society for Orthopedics and Trauma Surgery) on equipment of facilities, process quality and qualification of operators by arthroscopic interventions. Special features from the perspective of trauma surgery
H. Lill · K.-H. Froesch · C. Voigt

■ Verschiedenes Miscellaneous

- 965 Erratum** Erratum
966 Termine Forthcoming meetings
968 Impressum Imprint

Titelbild: aus dem Beitrag von S. Haas · S. Siebenlist · C. Waydhas · R. Krauspe · U. Stöckle: Thromboembolieprophylaxe in der Unfallchirurgie. S3-Leitlinie und Bedeutung des Amendments für den Unfallchirurgen

Zielsetzung der Zeitschrift

Der Unfallchirurg ist ein international angesehenes Publikationsorgan. Die Zeitschrift widmet sich allen Aspekten der Unfall- und Wiederherstellungschirurgie und dient der Fortbildung von niedergelassenen und in der Klinik tätigen Unfallchirurgen und Chirurgen.

Praxisorientierte Übersichtsarbeiten greifen ausgewählte Themen auf und bieten dem Leser eine Zusammenstellung aktueller Erkenntnisse aus allen Bereichen der Unfallchirurgie. Neben der Vermittlung von relevantem Hintergrundwissen liegt der Schwerpunkt dabei auf der Bewertung wissenschaftlicher Ergebnisse unter Berücksichtigung praktischer Erfahrung. Der Leser erhält konkrete Handlungsempfehlungen.

Frei eingereichte Originalien ermöglichen die Präsentation wichtiger klinischer Studien und dienen dem wissenschaftlichen Austausch.

Beiträge der Rubrik „CME: Weiterbildung – Zertifizierte Fortbildung“ bieten gesicherte Ergebnisse wissenschaftlicher Forschung und machen ärztliche Erfahrung für die tägliche Praxis nutzbar. Nach Lektüre der Beiträge kann der Leser sein erworbenes Wissen überprüfen und online CME-Punkte erhalten. Die Rubrik orientiert sich an der Weiterbildungsordnung des Fachgebiets.

Die Beiträge in *Der Unfallchirurg* durchlaufen einen Peer-Review-Prozess.

Aims & Scope

Der Unfallchirurg is an internationally recognised publication organ. The journal deals with all aspects of accident surgery and reconstruction surgery and serves the continuing medical education of surgeons and accident surgeons with own practices and those working in hospitals.

Practically-oriented works provide an overview on selected topics and offer the reader a summary of current findings from all fields of accident surgery. Besides the imparting of relevant background knowledge, the focus is on the assessment of scientific findings under consideration of practical experience. The reader is given concrete recommendations for his/her practical work.

Freely submitted original papers allow the presentation of important clinical studies and serve the scientific exchange.

Articles in the section: 'CME: Weiterbildung – Zertifizierte Fortbildung' (CME: Continuing Medical Education) provide proven results of scientific research and make medical experience available to daily practice. After reading the articles, the reader may verify the acquired knowledge and collect CME credits online. This section is oriented at the Regulations for Advanced Training of the respective area of specialisation. Articles to be published in *Der Unfallchirurg* undergo a peer review process.

Review: All articles of *Der Unfallchirurg* are reviewed.

Declaration of Helsinki: All manuscripts submitted for publication presenting results from studies on probands or patients must comply with the Declaration of Helsinki.

Indexed in Science Citation Index Expanded, Medline, EMBASE and Scopus.